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Acta del Consell de Prevenció I Seguretat 
 
Data: 29 de maig de 2018, 18.30h 

Lloc: Caserna de la Guàrdia Urbana (C/Vidal i Barraquer 47) 

 
Persones Assistents: 
 
Sr. Pau González,  Conseller Tècnic  
Sr. Víctor Valls,   Conseller de Prevenció del Districte, grup municipal Barcelona en Comú 
Sra. Susanna Porcar,  Consellera grup municipal Demòcrata 
Sr. Raul Barahona, Conseller grup municipal ERC 
Sra. Núria Carmona,  Consellera grup municipal PSC 
Sr. Nico Ortiz,   Conseller grup municipal C's 
Sr. Manuel Conde,  Conseller grup municipal PPC 
 
Sr. Sergi Amposta,  Intendent G. Urbana UT-07 
Sr. Jordi Alemany,  Inspector G. Urbana UT-07 
Sr. Francesc Bueno,  Sotsinspector G. Urbana UT-07 
Sr. Xavier Carabasa,  Cap  ABP d’Horta-Guinardó 
Sr. Jordi Escobar,  Sots-cap  ABP d’Horta-Guinardó 
 
Sr. Eduard Vicente,  Gerent del Districte 
Sra. Teresa Torres,  Coordinadora Territorial  DSPT 
Sra. Rosa Cervera,  Tècnica de Prevenció DSPT  
 
Sra. Elena Mateo,  AVV Sant Genís dels Agudells 
Sr. Jose Fernández,  AVV Sant Genís dels Agudells 
Sr. Lluís Cairell,  AVV La Teixonera 
Sr. Josep Mª Dueñas,  AVV Montbau 
Sra. Mª Rosa Graell,  AVV Horta  
Sr. Francisco Calleja,  Asociación Vecinos por la Convivència 
 
Excusa la seva absència Sra. Mercedes Vidal, regidora del Districte d’Horta-Guinardó. 
 
 
Ordre del dia 

1) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
2) Dispositiu bombers prevenció incendis estiu  
3) Prevenció de robatoris 
4) Pla d'acció senglars 
5) Campanya convivència d'estiu 2018 
6) Torn obert de paraules. 

 
 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 

Sense cap comentari, s'aprova l'acta de la sessió anterior. 
 
 

2. Dispositiu bombers prevenció incendis estiu 
 
Ana Miguel i Francesc Comalada, de Bombers de Barcelona, tenen la paraula. 
 
S'explica que enguany s'ha treballat amb el Consorci de Collserola, que agrupa una sèrie 
d'ajuntaments del voltant de l’àmbit de Collserola, integrant un sistema de dades meteorològiques 
que alerten quan les condicions ambientals són més propícies a desencadenar un incendi, a causa 
de la baixa humitat i l'alta temperatura. En aquests casos, Bombers de Barcelona situaran vehicles 
d'intervenció ràpida a prop de les zones afectables. Es mantindrà també el sistema de rereguardes 
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fixes, que a partir d'ara seran mòbils. Es tracta de vehicles petits que circularan pels barris fins que 
les condicions meteorològiques permetin desactivar l’alerta. 
 
S'explica també que Collserola és molt dispar a nivell d'incendis forestals. Els Bombers han fet 
estudis sobre el comportament dels incendis, i conclouen que, tot i que la massa forestal interior 
podria tenir més riscos d'incendis, és a la banda de Barcelona on apareixen més focs. Això és degut 
a l'herba baixa, anomenada de sabana. Es tracta de focs que cremen molt ràpidament, i per tant és 
important arribar com més abans millor al focus d'incendi, mitjançant vehicles ràpids que puguin 
arribar i actuar amb celeritat. 
 
A banda de les simulacions per ordinador, que els ha permès realitzar aquests estudis, també han 
desenvolupat una cartografia pròpia i una guia de topònims, ja inventariats, que faciliten trobar 
ràpidament els focus d'incendi. Aquestes eines serveixen per la sala, quan es rep l'avís, i com a 
informació de suport sobre el terreny. Han identificat 12 portes de Collserola, que serveixen per 
agrupar els serveis i on acudeixen totes les dotacions.  
 
En el protocol d'actuació de Bombers de Barcelona, s'ha de tenir en compte que la ciutat segueix 
tenint necessitats a cobrir i que, per tant, no poden destinar tots els recursos a apagar els focs 
forestals. És per això que és útil el sistema d'alertes meteorològiques, que els permet decidir quins 
vehicles sortiran. En primer lloc, surten els vehicles de rereguarda, que duen una bomba a la part 
posterior amb capacitat de 370 litres d'aigua, el que permet arribar ràpidament al focus d'incendi i 
començar a treballar. En segon lloc, si escau, surten vehicles més grossos i amb més capacitat. És 
important destacar que, pel comportament dels focs, el més important és arribar com més ràpid 
millor, per tal de controlar ràpidament el foc. 
 
A partir d'aquest estiu, també es comptarà amb una estació meteorològica pròpia al cementiri de 
Sant Gervasi, que permetrà saber, en temps real, la meteorologia dels diferents sectors de la cara 
sud de la serralada i valorar amb més informació. Es recorda que també compten amb mitjans aeris 
de l'aeroport de Sabadell. 
 
S'obre un torn obert de paraules: 
 
Propostes/Comentaris Respostes 

Una veïna pregunta si els matolls de 
sabana es desbrossen. 

Es respon que el Consorci compta amb un 
pressupost per netejar cada any. No obstant això, cal 
tenir en compte que, com que el bosc ha 
desaparegut, el matoll no es pot eliminar. També cal 
destacar, que tot i que es realitza la neteja, els 
matolls tornen a créixer degut a la gran quantitat de 
pluja. 
S'explica que, tot i que sembla que els boscos 
ofereixen més combustible al foc, en realitat els 
matolls són més perillosos perquè cremen més ràpid. 
Segons com es facin les franges de protecció entre la 
muntanya i els barris, aquest matolls creixen amb 
més facilitat. No s'apliquen els protocols de protecció 
entre habitatges i massa forestal, ja que implicaria 
autèntics descampats entre la zona forestal i els 
barris. 

Una veïna demana informació sobre la 
quantitat d'incendis provocats per 
humans. 

Es destaca un grau elevat de civisme pel que fa a la 
muntanya de Collserola, tot i estar tan a prop de zona 
urbana. Els últims incendis, com el de Canyelles o 
Sant Pere Màrtir van ser causa de les 
sobrecàrregues en les línies elèctriques. 

Un veí demana informació sobre 
l'incendi que va haver-hi sobre 
l'Hospital de Vall d'Hebron 

S'explica que l'incendi va ser causat de nit i es va 
auto extingir. Com que el vent no va ser constant, es 
va anar apagant. Els incendis de nit són més fàcils 
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de controlar ja que les condicions ambientals ho 
afavoreixen: no hi ha radiació i la temperatura és més 
baixa. Sovint, la terra està més humida.  

Es demana informació sobre les 
actuacions de l'estiu anterior. 

Es respon que van fer-se 450 recorreguts, i que 
s'estima que aquest estiu la xifra serà similar. També 
tenen la intenció d'agafar aquesta tendència durant 
l'hivern, com a recorreguts de reconeixement. 

Una veïna felicita el servei dels 
Bombers i dóna les gràcies per la feina 
feta. 

 

 
Sense més comentaris, es dóna per finalitzat el primer punt. 
 
 

3. Prevenció de robatoris. 
 

Xavier Carabasa, Cap de l’ABP d’ H-G dels Mossos d'Esquadra recorda l'oferta de realitzar xerrades 
al veïnat per tal de recordar algunes recomanacions de cara a la seguretat i la prevenció de 
robatoris. 
 
Es fa un breu resum sobre el contingut de les xerrades i es mostren una sèrie de vídeos amb 
informació sobre els tipus de furts més freqüents i consells per evitar-los. La principal causa dels 
furts és la distracció, molt sovint provocada pels autors.  
 
Tot i que el robatori en domicilis no és una de les problemàtiques més habituals, són conscients que 
és un dels temes que més preocupen al veïnat, i també es donen algunes consignes de prevenció, 
com tancar la porta principal de l'habitatge amb clau, activar l'alarma, mirar per l'espiell quan truquen 
a la porta, esperar que tanqui la porta del pàrquing abans de marxar, guardar bé els objectes de 
valor, entre d'altres. 
 
Es demana també que, en detectar moviments no habituals al barri, es truqui i se n'informi al 112. 
 
S'obre un torn de paraules: 
 
Propostes/Comentaris Respostes 

Un veí pregunta si són útils les 
càmeres de seguretat en les escales 
de la comunitat de veïns de cara 
prevenir robatoris.  

Es respon que, per una banda, les càmeres poden 
ser dissuasives. Per altra banda, les imatges del 
perpetrador del furt són útils per la policia, ja que si 
reben cinc avisos d'una mateixa persona, es pot 
enviar a judici. 

Es demana informació sobre els 
marcadors als domicilis que indiquen 
que l'habitatge està buit. 

Es recorda que aquesta és una pràctica molt 
recorrent. Anteriorment es realitzava a través de 
plàstics transparents col·locats al marc de la porta, 
que en obrir-se, queien, de manera que es pot 
comprovar fàcilment si hi ha moviment o no. 
Actualment, també s'usen targetes de metro 
gastades, o altres materials petits. 
Si es detecten marcadors, es demana que s'avisi i 
se n'informi al 112. 

Un veí expressa la preocupació pel 
nombre creixent de robatoris, sobretot 
a gent gran, quan porten diners a 
sobre. 

Es recomana anar acompanyat a treure els diners 
de la pensió, i no treure'ls tots de cop. Hi ha 
persones que, amb tàctiques de distracció, es 
dediquen a aquest tipus de furts. 

Un veí demana per la diferència entre S'explica que la diferència és si hi ha violència o 
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robatori amb violència i furt. només distracció. Es recorda també que, al Districte 
Horta-Guinardó es registren majoritàriament casos 
de furts. 

Un veí demana què es pot fer per 
evitar casos com el del famós vídeo on 
s'apallissa a una persona en un portal. 

Es recorda que al Districte Horta-Guinardó es 
registren majoritàriament casos de furt. De tota 
manera, es recomana vigilar sempre abans de 
sortir.  
S'aclareix que no es pot garantir la seguretat 
absoluta, i cal que tothom posi en pràctica els 
consells de prevenció per afavorir la seguretat de 
tothom. 

 
Sense més comentaris, es dóna per finalitzat aquest punt. 
 
 

4. Pla d'acció senglars. 
 

Té la paraula Eduard Vicente, gerent del Districte. S'explica la campanya posada en marxa, de 
forma transversal, l'any 2017, en relació als senglars. 
 
En un estudi sobre les incidències amb senglars a Barcelona, es detecten les zones amb més 
elevada incidència, de les quals Horta-Guinardó n'és una, impactant als barris de muntanya: 
Montbau, Font del Gos i Sant Genís. També es registren força incidències als barris de muntanya de 
Sarrià-Sant Gervasi. 
 
L'àrea de Medi Ambient de l'Ajuntament de Barcelona es plantejà com intervenir en la població de 
500 individus que s'han habituat a fer vida al voltant dels barris de la ciutat, dels 1.500 individus 
totals que s'estima que habiten al llarg de tota la serra de Collserola. 
 
Es considera que aquesta raça de senglars pot ser més agressiva. A més, les seves condicions de 
salut són baixes, ja que s'alimenten majoritàriament d'escombraries i tenen una taxa d'accidentalitat 
més elevada a causa dels cops i encontres amb vehicles. 
 
Per aquest fi, es va contractar un equip de veterinaris de la UAB que van instal·lar una zona de 
captura a la vora del Velòdrom de la Font del Gos. Les captures eren realitzades amb xarxes, de nit, 
i un cop capturats els individus, eren sacrificats. Aquesta experiència es va dur a terme com a pilot 
el 2016 i va servir el 2017 per fer una campanya de conscienciació i comunicació cap al veïnat, 
perquè evitin el tracte amb els senglars i no els alimentin. També es van construir menjadores per a 
gats, ja que molts senglars també s'alimentaven del menjar per a gats que el veïnat deixa al carrer. 
Sumades a aquestes actuacions, també es van realitzar més captures i més desbrossades, ja que 
els senglars usen els matolls com a refugi. 
 
Els resultats d'aquestes campanyes mostren que l'any 2017 han disminuït considerablement les 
incidències, fins a un 50% menys. Per aquest motiu, han repetit la campanya el 2018. 
 
Concretament, a Horta-Guinardó es van fer 7 captures, menys que l'any 2016, cosa que demostra 
que repetint la ubicació, els senglars aprenen que és perillós anar a segons quines zones. En total 
s'han capturat una vuitantena d'exemplars. 
 
Les captures previstes per l'any 2018 seran a Mundet, Nou Barris, Canyelles, Torre Baró i Sarrià 
Sant-Gervasi, a la vora del Tibidabo. 
 
S'obre un torn de paraules: 
 
Propostes/Comentaris Respostes 

Es comparteix la informació d'un informe de 
la UB que exposava que l'esterilització 

Es respon que aquest article va ser publicat 
per un advocat d'un grup animalista que està 
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evitava fins a 300 naixements. Es pregunta 
si no seria millor usar aquesta pràctica. 
Un altre veí, apunta que serien menys 
individus, ja que s'hauria d'actuar no sobre el 
total de tota la població de senglars de 
Collserola, sinó sobre els 500 exemplars que 
provoquen incidències als barris de 
muntanya de la ciutat. 
Es mostra força reticència a la mesura de 
matar els senglars, i força veïns demanen 
posar més accent en altres pràctiques, com 
mantenir la neteja de matolls, i sensibilitzar 
al veïnat per tal que no ofereixin menjar. 

en contra d'aquestes captures.  
La informació que han rebut de la UAB és 
que per tal que tingui efecte la vacuna per 
l'esterilització, s'han d'esterilitzar el 60% dels 
exemplars, cosa que comporta 900 individus, 
i és una feina molt complexa. 
Es recullen les propostes i s'assegura que es 
traslladaran. No obstant això, es puntualitza 
que l'objectiu és contenir la baixada dels 
senglars a la ciutat, no controlar-ne la seva 
reproducció. 

Un veí demana informació sobre la població 
de senglars que baixen a la ciutat.  

Es respon que les femelles, quan pesen més 
de 30kg ja poden ser mares. Amb facilitat, 
amb 6 mesos ja tenen aquest pes.  Tenen 
molta facilitat per reproduir-se.  
Un altre tema important és que viuen en 
famílies. El sistema de captura a través de 
xarxes neutralitza tota una família, doncs si 
de 10 exemplars, en queden 3, la seva 
autodefensa és escapar-se i tornar al bosc, 
on amagar-se. 

 
Sense més comentaris, es dóna per finalitzat el punt. 
 
 

5. Campanya convivència d'estiu 2018. 
 
Sergi Amposta, intendent de la Guàrdia Urbana, té la paraula. Explica que l'objectiu de la campanya 
és assegurar la convivència a les places i diferents espais del Districte. La campanya ja està en 
marxa, amb un reforç nocturn de cap de setmana, que ja ha funcionat aquest mes de maig. La 
valoració és que no hi ha hagut pràcticament incidències, cosa que també atribueixen a la pluja.  
 
La prioritat d'aquests agents és assegurar el compliment de l'horari dels locals, la convivència a les 
places, especialment plaça Pastrana, plaça Eivissa, plaça Cosmos, entre d'altres.  
 
També s'explica que aquest estiu s'ha ampliat l'horari d'actuació: de 22h a 5h, i a partir del juny de 
22h a 6h. 
 
Aquests agents també seran els encarregats del control de les festes dels barris i reforçaran el 
dispositiu nocturn, col·laborant amb les associacions de festes de cada barri, reportant informació i 
fotografies de tot el que ocorre, obtenint així més informació i redirigint o incrementant el nombre 
d'agents que surt cada nit.  
 
Aquesta campanya finalitzarà el 30 de setembre. 
 
També es recorda que, durant les tardes, s'ha reforçat també la presència d'agents de paisà. 
 

 
Propostes/Comentaris Respostes 

Mª Rosa, de l'AVV Horta, felicita la feina dels 
agents. 
Es queixa dels jocs amb pilota a la nit, 
mentre les famílies de les criatures són al 
bar. 
Comparteix que està contenta perquè a 
Plaça Eivissa sí que s'estan respectant els 

Es respon que els agents cívics seran els 
encarregats d'atendre aquestes situacions, durant 
les tardes del període que dura la campanya 
d'estiu (juliol-setembre). D'aquesta manera, 
s'allibera la Guàrdia Urbana de la presència 
permanent a les places, i només acudiran en cas 
que sigui necessari. Seran a la Plaça Pastrana, 
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horaris dels vetlladors, també durant el cap 
de setmana. També felicita la feina de la 
Guàrdia Urbana durant el cap de setmana, 
tot i que destaca que entre setmana no 
acudeixen mai després que se'ls truqui per 
avisar d'alguna incidència. 

Plaça Bacardí i Plaça Eivissa cada dia. 

Un veí es queixa dels bars que, tot i recollir 
la terrassa, segueixen oberts i la clientela 
segueix fent soroll a fora. 

Des de l'Associació de Veïns de Sant Genís 
es trasllada el malestar del veïnat a causa 
dels excrements de gossos i la manca de 
civisme dels seus amos. Demanen agents 
cívics que puguin incidir en aquesta 
problemàtica, cosa que es va fer a Sant Joan 
Despí amb molt èxit. 
 
S'obre un debat sobre la problemàtica amb 
els gossos. Una part del veïnat demana més 
multes als infractors i es mostra enfadat per 
la manca de solucions a un problema molt 
recorrent. 

La Guàrdia Urbana recorda que cada any es duen 
a terme tres campanyes, que duren 3 setmanes, 
en la qual es denuncia als acompanyants de 
gossos quan fan alguna infracció. Aquesta 
campanya s'ha dut a terme durant el mes d'abril, 
conjuntament amb la Patrulla Canina. Els 
responsables de gossos han notat aquest 
increment de la pressió. Seguiran fent aquesta 
feina. 
Es reconeix que és un problema d'incivisme i que 
s'ha de continuar fent feina de sensibilització. Des 
de l'Ajuntament del Districte es recorda que s'ha 
fet aquesta tasca, i que cal continuar insistint. 
També recorda, que la normativa permet que els 
gossos no vagin lligats fins que estiguin 
implantades totes les àrees de gossos a la ciutat. 

Lluís Cairell, de l'AVV La Teixonera,  demana 
un augment de la presència policial i dels 
agents cívics, i es pregunta per què no ha 
estat així.  

Pau González recorda que s'han augmentat el 
nombre d'hores d'actuació així com el nombre de 
setmanes, començant al maig i acabant en 
finalitzar les festes de La Mercè, tal i com ha 
explicat Sergi Amposta. 
La decisió de no ampliar l'actuació els dies entre 
setmana, és perquè no es registra el mateix 
nombre d'incidents, i amb l'actuació habitual de la 
Guàrdia Urbana ja és suficient. 

Des de l'Associació de Veïns de Montbau es 
valora molt positivament la presència 
d'agents cívics i la campanya de convivència 
d'estiu. Són conscients que, en no tenir 
places, no tenen les mateixes 
problemàtiques que a d'altres barris, però 
també es registren problemes amb gossos i 
pilotes. També de “botellón”. Es demana més 
presència policial. 

Es recull l'aportació. 

 
 

 
6. Torn obert de paraules. 

 

Propostes/Comentaris Respostes 

Nico Ortiz, conseller grup municipal C’s, 
demana informació sobre l'atropellament a 
Verge de Montserrat, on hi ha hagut altres 
atropellaments mortals. Vol saber si 
manquen mesures de prevenció i si el carril 
bus és perillós. 
 
Susana comparteix la sensació de més 

Sergi Amposta respon que l'any anterior es va 
registrar un atropellament mortal en aquell punt a 
causa d'un taxi que circulava pel carril bus I va 
colpejar una persona que en caure, va morir.  
 
En el cas de l'accident que es comenta, s'està 
estudiant des de la Unitat d'Accidents de la policia, 
per tant no es pot donar més informació encara.  
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veïnat que des que es va implantar el doble 
sentit, hi ha més accidents. 

No obstant es puntualitza que cada any es revisa 
si les mesures de seguretat són les adequades. 
En el cas del punt de l'accident mortal, està tot 
ben senyalitzat, tot i que segueixen pensant 
quines altres mesures es poden adoptar.  
També cal destacar que en altres casos, hi ha 
hagut imprudència per part dels vianants. 
Pau González recorda que aprofitant les obres de 
Gènova amb Cartagena s'ha facilitat el creuament 
de vianants amb semàfors, cosa que redueix 
l'accidentalitat. 

Mª Rosa, de l’AVV d’Horta, pregunta si la 
Guàrdia Urbana vigilarà l'aparcament de 
camions de Plaça Eivissa, que genera 
conflictes. No obstant això, reconeix que hi 
ha poques places d'aparcaments i que és 
difícil.  

Es recull la demanda. 

L'Associació de Veïns de Sant Genís 
pregunta pel conflicte entre els diferents 
col·lectius que han ocupat l'Institut i quines 
actuacions pot fer la policia. 
 
També es demana informació sobre el 
conflicte produït en un altre centre social i 
d’habitatge coneguda com “El Convento.” 

Des de Mossos d'Esquadra es respon que el 
conflicte està en mans del jutjats, procediment que 
ja està en marxa.  
D'altra banda, s’assegura que va detenir a 4 
persones a causa d'activitats il·legals i estan 
investigant-les.  
Quan es produeixi el desallotjament de l'edifici 
s'haurà de veure quina tàctica es proposarà, ja 
que s'haurà d'enviar força efectius, de la mateixa 
manera que es va fer amb el centre social conegut 
com La Jungla. 
Sobre els conflictes a “El Convento” s'assegura 
que va ser una baralla puntual.  

 
 
Sense més comentaris, es dóna per finalitzada la sessió. 


